

1953, expressed in paragraphs 54 to 59 of its report on the territory (T/1054),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.376, section II),

Recalling its resolution 325 (VIII) in which, *inter alia*, it considered that it was more in the interest of the population of Nauru as a whole to retain the existing airstrip than to return the land to the petitioners, provided that just compensation was made.

1. *Expresses the hope* that the Administering Authority and the petitioners will work out a satisfactory arrangement for providing the people concerned with other suitable land;

2. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

479th meeting,
13 July 1953.

844 (XII). Petition from Mr. Roy Degorobore on behalf of the people of Nauru (T/Pet.9/10) concerning Nauru

The Trusteeship Council,

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its twelfth session the petition from Mr. Roy Degorobore on behalf of the people of Nauru (T/Pet.9/10), in consultation with Australia as the Administering Authority concerned,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.9/1) as well as of the oral statement of its representative (T/C.2/SR.84 and 85), and of the report on Nauru of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in the Pacific, 1953, in particular that:

(a) In the view of the Administering Authority there is no legal liability to individual Nauruans for compensation for war damage,

(b) The assessment of individual claims is impracticable,

(c) The money which the Administration has made available was better applied to the carrying out of general community betterment schemes, such as housing and provision of furniture, than in attempting to compensate individual Nauruans,

(d) The former Council of Chiefs on 13 December 1950 by a majority of nine to one had endorsed the policy of the Government not to meet requests for compensation from individual Nauruans,

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.376, section III),

Pacifique (1953) exprimées aux paragraphes 54 à 59 de son rapport sur le Territoire (T/1054),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.376, section II),

Rappelant sa résolution 325 (VIII) dans laquelle, notamment, il a estimé que l'on servirait mieux l'intérêt de l'ensemble de la population de Nauru en conservant le terrain d'atterrissage actuel qu'en rendant la terre aux pétitionnaires, à condition toutefois qu'ils reçoivent une juste indemnité,

1. *Exprime l'espoir* que l'Autorité chargée de l'administration et les pétitionnaires parviendront à un accord satisfaisant afin que des terres convenables soient mises à la disposition des intéressés;

2. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

479ème séance,
13 juillet 1953.

844 (XII). Pétition de M. Roy Degorobore, au nom de la population de Nauru (T/Pet.9/10), concernant Nauru

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa douzième session, la pétition de M. Roy Degorobore, au nom de la population de Nauru (T/Pet.9/10), en consultation avec l'Australie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.9/1), des déclarations verbales de son représentant (T/C.2/SR.84 et 85) et du rapport que la Mission de visite des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle du Pacifique (1953) a rédigé sur Nauru, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) De l'avis de l'Autorité chargée de l'administration, aucune indemnité pour dommages de guerre n'est légalement due aux Nauruans, à titre individuel,

b) Une évaluation raisonnable des montants réclamés individuellement est impossible,

c) Les sommes que l'Administration a mises à la disposition de la population trouvent une utilisation bien meilleure dans la mise en œuvre de programmes tendant à améliorer le bien-être de la collectivité en général, comme la construction d'habitations et la fourniture de mobilier, qu'au dédommagement de certains Nauruans en particulier,

d) L'ancien Conseil des chefs, à sa séance du 13 décembre 1950, a approuvé, à une majorité de neuf voix contre une, la politique du gouvernement consistant à ne pas donner suite aux demandes d'indemnités présentées par des particuliers,

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.376, section III),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;

2. *Decides* that under the circumstances no recommendation by the Council is necessary;

3. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioner of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

479th meeting,
13 July 1953.

845 (XII). Petition from Mr. J. Aroi (T/Pet.9/12) concerning Nauru

The Trusteeship Council,

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its twelfth session the petition from Mr. J. Aroi (T/Pet.9/12), in consultation with Australia as the Administering Authority concerned,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.9/1), as well as of the oral statement of its representative (T/C.2/SR.85),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.376, section IV),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;

2. *Draws the attention* of the petitioner to resolution 844 (XII) on the petition from Mr. Roy Degorobore (T/Pet.9/10) in which the question of compensation for war damages is also raised;

3. *Expresses the hope* that the Administering Authority will give sympathetic consideration to the petitioner's request for a house;

4. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioner of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

479th meeting,
13 July 1953.

846 (XII). Petition from Mr. Thoma Q. (T/Pet.9/13) concerning Nauru

The Trusteeship Council,

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its twelfth session the petition from Mr. Thoma Q. (T/Pet.9/13) in consultation with Australia, as the Administering Authority concerned,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.9/1) as well as

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;

2. *Décide* que, dans ces conditions, la pétition n'appelle aucune recommandation de la part du Conseil;

3. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

479ème séance,
13 juillet 1953.

845 (XII). Pétition de M. J. Aroi (T/Pet.9/12) concernant Nauru

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa douzième session, la pétition de M. J. Aroi (T/Pet.9/12), en consultation avec l'Australie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.9/1), ainsi que de la déclaration verbale de son représentant (T/C.2/SR.85),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.376, section IV),

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;

2. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur la résolution 844 (XII) qu'il a adoptée au sujet de la pétition de M. Roy Degorobore (T/Pet.9/10), où la question des indemnités pour dommages de guerre est également soulevée;

3. *Exprime l'espoir* que l'Autorité chargée de l'administration examinera avec bienveillance la demande présentée par le pétitionnaire en vue d'obtenir une maison;

4. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

479ème séance,
13 juillet 1953.

846 (XII). Pétition de M. Thoma Q. (T/Pet.9/13) concernant Nauru

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa douzième session, la pétition de M. Thoma Q. (T/Pet.9/13), en consultation avec l'Australie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.9/1), ainsi que de